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WEEK 2 - genitive 
(including adjectives)

CFF III



GENITIV - Kdy potřebujeme genitiv?

● Prepozice: do (jdu do banky), od (jdu od doktora), z/ze (jsem ze 
Španělska), bez (dám si kávu bez cukru), kolem (musíme jet kolem 
parku), vedle (vedle školy je dobrá kavárna), u (bydlím u kamaráda), 
blízko (pracuju blízko univerzity), kromě (jím všechno kromě masa)

● 👉after nouns: bolest hlavy, rakovina slinivky, rentgen nohy (“of” what → 
next slide) 

● Posesivita: auto maminky, bratr tatínka (+ barva knihy, noha stolu…)
● Slovesa: *bát se (bojím se tmy) = to be afraid of, ptát se (musím se ptát doktora) = to ask
● Partitiv: litr mléka, kilo masa, kelímek jogurtu 
● Datum: 15.11. - patnáctého listopadu, 2.1. - druhého ledna
● něco/nic/co + adj.: dám si něco sladkého, co je nového?

(do = to, od = from, z/ze = from, bez = without, kolem = around, vedle = next to, u = at, blízko = near, kromě = except)



Genitive after nouns 

Theory: if you have [anything 1] OF [anything 2], the [anything 1] 
can taky any case, but [anything 2] always takes the genitive.

Dcera měla minulý týden zánět (acc.) středního ucha (gen.).

Vezmeme vás na vyšetření (acc.) srdce (gen.).

Náš soused měl rakovinu (acc.) slinivky (gen.). Jeho syn se také bojí 
rakoviny (gen.) slinivky (gen.). 



GENITIV - jak?

Ma
Hard kons. + a
Pán → pána
Doktor → doktora
Pes → psa
Karel → Karla

Soft kons. + e
Lékař → lékaře
Muž → muže
Učitel → učitele

Mia
Hard kons. + u
Cukr → cukru
Hotel → hotelu
Salát → salátu
Dům → domu
Stůl → stolu

*Hard kons. + a
Les → lesa
Leden → ledna
Březen → března

Soft kons. + e
Čaj → čaje
Počítač → počítače

F
A → Y
Škola → školy
Banka → banky
Kniha → knihy

E → =
Restaurace → 
restaurace
Rýže → rýže

Kons + E
Tramvaj → tramvaje
Garáž → garáže

N
O → A
Město → města
Auto → auta
Pivo → piva

E/Ě → E/Ě
Hřiště → hřiště
Moře → moře

Í/Ý → Í/Ý
Nádraží → nádraží

* old words, only few



Genitiv - příklady

Ma:
Bydlím u dědečka.

Jdu od lékaře.
Nemůžu žít bez Petra! 💗

Mia:
Hotel je blízko parku.

Dám si kávu bez cukru.
Bydlíme vedle supermarketu.

Jedeme do Londýna.
F:

V létě pojedeme do České republiky.
Jdu od zubařky.

To je dárek od maminky. 
Nemůžu telefonovat, jsem u doktorky.

N:
Bankomat je u parkoviště.
Tramvaj jezdí od nádraží. 
Pojedeš v létě do Brna?
Parkujeme blízko kina. 



Genitiv adjektiv

Ma

dobrý → dobrého

moderní → 
moderního 

Bydlím u českého 
kamaráda. 
Nepůjdu tam bez 
staršího bratra.

Mia

dobrý → dobrého

moderní → 
moderního 

Musíte jít kolem 
velkého parku.
Dám si talíř 
hovězího guláše.

F

dobrá → dobré

moderní → 
moderní 

Jedeme do České 
republiky.
Bydlím u starší 
sestry. 

N

dobré - dobrého

moderní → 
moderního

Jdeme do nového 
kina. 
Mám zánět 
středního ucha.



Genitive: noun after noun (including adjectives)

zánět (slepé střevo) → zánět slepého střeva
rakovina (tlusté střevo) → rakovina tlustého střeva
bolest (levá noha) → bolest levé nohy
operace (kyčelní kloub) → operace kyčelního kloubu
extrakce (mléčný zub) → extrakce mléčného zubu
měření (krevní tlak) → měření krevního tlaku
analýza (ranní moč) → analýza ranní moči 



kdo/co → koho/čeho

Nom: KDO/CO
Kdo je to? Kdo je tvůj učitel?
Co je to? Co tě bolí?

Akuz: KOHO/CO
Koho hledáš? Koho máš rád? Pro koho máš ten parfém?
Co si dáte? Co čteš? Co jsi snídal? Co budeš studovat?

Gen: KOHO/ČEHO
Koho se bojíš? Vedle koho bydlíš? Od koho máš tu knihu?
Vedle čeho bydlíš? Bez čeho nemůžete žít? Blízko čeho je ta banka?


